
پرونده ناتمام 2 حج خونين
دهه اول ماه ذی الحجه و عيد سعيد قربان، يادآور كنگره عظيم حج، 
اين فريضه الهي است؛ فريضه اي كه نه تنها يك عبادت جمعي است، 
بلكه در دل خود حركتي وفاق آفرين و وحدت بخش بوده و محل حل 
چالش هاي اساسي مسلمين تلقي مي شود. با پيروزي انقلاب اسلامي، 
دغدغه حضرت ام��ام )ره( احياي حج ابراهيمي و نزديك ش��دن هر 
چه بيش��تر حج به ذات اصلي و كار كردهاي ژرف خود بود. در مقابل 
دشمنان جهان اسلام و عمال منطقه اي آن به ويژه آل سعود تلاش هاي 
زيادي براي مانع تراشي در اين مسير به خرج دادند. در نخستين دهه 
از عمر انقلاب اس��لامي، نمونه اي بارز از اين تلاش جاهلانه در سال 
۱۳۶۶ و در فاجعه كشتار حجاج بيت الله الحرام در راهپيمايي برائت از 
مشركين بروز يافت. هر چند به دلايل و مصالح سياسي، پرونده حج 
خونين ۶۶ به فراموشي سپرده شد و عملًا مورد مطالبه قرار نگرفت، اما 
گذر ايام نش��ان داد كه روحيه و نيات رژيم آل سعود چندان تغييري 

نيافته است. 
28 سال بعد از حج خونين ۶۶، در سال ۱۳۹۴ هجري شمسي، يكي 
از تلخ ترين و غمبارترين ادوار اقامه اين فريض��ه رقم خورد و طي دو 
فاجعه ناگوار هزاران تن از حجاج بيت الله الحرام، به شهادت رسيدند. 
در فاجعه نخست، سقوط جرثقيل در صحن مسجدالحرام به شهادت 
بيش از ۱۰۰ نفر از حجاج انجامي��د و در فاجعه دوم كه بزرگ تر بود، 
بيش از ۷ هزار نفر از حجاج در سرزمين منا گرفتار حادثه اي مشكوك 
شدند و در اثر ازدحام و عدم امدادرساني مناسب، در حالت احرام به 
شهادت رس��يدند. اين حج تلخ، البته براي ايرانيان تلخ تر بود؛ چراكه 
كش��ور ما در صدر فهرس��ت كش��ور هاي قرباني هر دو حادثه بود و 
حجاج ايراني هنوز بعد از گذش��ت پنج سال تلخكامي از دست رفتن 
همسفران ش��ان و تبديل ش��دن عيد قربان به عزاي عمومي را از ياد 
نمي برند. بررسي ها نشان مي دهد فاجعه منا، مرگبارترين حادثه در 
تاريخ حج ابراهيمي است. با گذشت پنج سال از اين فاجعه دهشتناك، 
رژيم آل سعود به عنوان حاكم مسلط بر حجاز، مسئوليت اين فاجعه 
را نپذيرفته و از هرگونه پاس��خگويي به جهان اس��لام مي گريزد، اما 
امت اس��لامي، به خصوص خانواده ش��هداي منا، فهرستي بلندبالا از 
پرسش ها و ابهامات را در ذهن خود دارند و طرح و واكاوي در هر يك 
به كيفرخواس��تي س��نگين عليه اين رژيم ننگين و مسئوليت ناپذير 
تبديل خواهد ش��د. درباره علت وقوع فاجعه منا بايد گفت  بر اساس 
بررسي هاي حقوقي مجموع روايات و استنادات شاهدان عيني، فعل 
مأموران دولتي عربستان مبني بر انسداد در هاي خروجي اصلي براي 
عبور كاروان امنيتي، موجب اين فاجعه شده و چون مأموران وابستگان 

دولت هستند، فعل آنها فعل دولت محسوب مي شود. 
سهل انگاري و بي تفاوتي مأموران سعودي در برخورد با اين فاجعه هم 
به گفته شاهدان عيني و هم به شواهد فيلم ها و تصاوير موجود، مسلم 
و محرز است. تصاوير شهداي فاجعه نشان مي دهد تعداد زيادي از آنها 
با لبان خشكيده و عطشان دعوت حق را لبيك گفته اند و اين مطلب با 
توجه به دماي ۴۳ درجه اي روز فاجعه در سرزمين حجاز معنا و مفهوم 
خاص خود را مي يابد. علاوه بر اينها گروه هاي امدادي و پزشكي ايراني 
از همان ساعات اوليه وقوع اين فاجعه، براي كمك به حال مجروحان 
اين حادثه و پس  از آن در بيمارس��تان هاي س��عودي حاضر شدند تا 
نه تنها به حجاج ايراني بلكه تا حد امكان به مجروحان ساير كشور ها نيز 

خدمت رساني كنند، اما با ممانعت مسئولان سعودي مواجه شدند. 
همچنين دستور مسئولان سعودي مبني بر جمع آوري دوربين هاي 
مداربسته در محل وقوع فاجعه منا نيز بر عمق شائبه ها در خصوص 
ماهيت اين حادثه مي افزايد. وقتي اين موضوع را در كنار اقدام برخي 
مأموران سعودي  در جمع آوري و ضبط برخي تلفن هاي همراه افراد 
قرار مي دهيم، اين ذهنيت شكل مي گيرد كه سعودي ها چه واهمه اي 

از فيلم هاي ضبط شده مربوط به اين فاجعه دارند؟
همان گونه ك��ه پيش تر نيز اش��اره ش��د، حادثه من��ا، خونبارترين و 
مرگبارترين فاجعه تاريخ حج ابراهيمي اس��ت و نكت��ه قابل تأمل آن 
است كه اين حادثه در عصر رس��انه ها و ارتباطات رخ داده، با اين حال 
در بسياري از نقاط دنيا و حتي در كشور هاي غربي، آن گونه كه بايد و 
شايد ديده و شنيده نشد. اين بدان معناست كه فشار لابي هاي پنهان 
و آشكار سعودي ها و متحدانشان و نيز تطميع رسانه ها با پترودلار هاي 
س��عودي، عملًا فاجعه را به سانس��ور كشانده اس��ت. از جمله حقوق 
كنسولي شناخته شده، دسترسي به اجساد و اجازه انتقال آن به كشور 
متبوع اس��ت. با اين حال در روز هاي نخس��ت، بناي سعودي ها بر آن 
بود كه كل شهداي منا را بدون س��روصداي رسانه اي در مكه به خاك 
بسپارند و مستندات موجود نشان مي دهد در روز هاي نخست نيز فاز 
اول اين تصميم اجرايي شده و شتابزده چند صد تن از پيكر هايي كه 
به دليل نگهداري نامناسب و غيراصولي در كانتينر نگهداري مي شد، 
به خاك سپرده  شده اند. پس از هشدار رهبر معظم انقلاب اسلامي به 
سعودي ها، در خصوص عمل به وظايف خود در قبال پيكر، ناگهان ورق 
برگشت و آنها مجبور به پذيرش نظر مس��ئولان ايراني و خانواده هاي 
شهدا شده و البته با فراز و فرود زيادي پيكر ها را به جمهوري اسلامي 
ايران تحويل دادند. اكنون در آس��تانه دهم ذي الحجه و عيد س��عيد 
قربان، ۳۳ سال از حج خونين ۶۶ و پنج سال از فاجعه تلخ و غمبار منا 
مي گذرد و به بهانه هايي همچون قطع روابط ديپلماتيك ميان ايران 
و سعودي، هيچ گونه پيش��رفتي در پيگيري حقوقي اين دو فاجعه و 

شهداي آن مشاهده نمي شود. 
جالب اين است كه به رغم آنكه حاكمان بدطينت رياض، هر روز خباثت 
خود را عليه ملت ايران بيشتر به نمايش گذاشته و از هيچ تلاشي براي 
ضربه زدن به كشورمان فروگذار نمي كنند، برخي از مسئولان اجرايي 
كه از قضا در مس��ئوليت هايي مرتبط با ديپلماس��ي و حج هستند، با 
چشم بستن بر واقعيت ها خواهان تجديد و گسترش روابط با آل سعود 
شده و شوربختانه آنكه اين مواضع دور از عزت با پاسخ وقيحانه طرف 
سعودي مواجه مي شود. روشن نيست اين روند به دور از عزت، حكمت 
و مصلحت از سوي برخي مس��ئولان تا به كي در مقابل رياض دنبال 

خواهد شد؟ 
اكنون كه چند سالي از فاجعه غمبار حج خونين ۹۴ مي گذرد، شخص 
رهبر معظم انقلاب اسلامي حضرت آيت الله خامنه اي )مدظله العالي( 
كه ياد اين شهروندان مظلوم ايراني شهيد اين فاجعه را گرامي داشته و 
تفقدي نسبت به بازماندگان و خانواده معظم آنان دارند، ديگر مسئولان 
در قوه قضائيه، سازمان حج، وزارت امور خارجه و بنياد شهيد تقريباً اين 
پرونده را كنار نهاده اند. اين نوشتار را با گراميداشت شهداي مظلوم دو 
حج خونين ۶۶ و ۹۴ و با تذكر از زبان رهبر معظم انقلاب اسلامي پايان 
مي بريم كه دو سال پيش در ديدار كارگزاران و مسئولان حج فرمودند: 
»فاجعه مسجدالحرام و منا در سال ۹۴ ]هم[اين قضيه فراموش شدني 
نيست؛ اين بايد حتماً تعقيب بش��ود، دنبال بشود، مجموعه و هيئت 
حقيقت ياب با حضور مدّعي اصلي - كه جمهوري اسلامي است- بايد 
تشكيل بشود، بايد به مجامع بين المللي مراجعه بشود، از هرجايي كه 
ممكن است بايد كمك گرفته بش��ود تا احقاق حق بشود؛ اينجا ظلم 
بزرگي انجام گرفت. حق بزرگ حجاج بر آن كس��اني كه مسلّط بر آن 
منطقه هستند، امنيت آنهاست؛ اين مطالبه اصلي آنهاست. »امن« يكي 
از خصوصياتي اس��ت كه خداي متعال براي خانه خودش و شهر مكه 
و حرم، معين فرموده است: جَعَلنَا البَيتَ مَثابةًَ للِنّاسِ وَ امَنا؛ همه آنجا 
جمع بشوند و امن باشد، امنيت داشته باش��ند. امنيت و ايمني مردم 
يكي از اساسي ترين كار هاست؛ اين ايمني مراعات نشد. اين، مطالبه 
لازم دارد؛ اين، دنبال گيري لازم دارد؛ از دنبال گيري از اين قضيه خسته 
نشويد. دنبال كنيد، بخواهيد. مسئولان محترم - چه در بعثه، چه در 
سازمان حج، چه در دستگاه هاي ذي ربط، وزارت خارجه، قوه قضائيه و 

ديگران- بايد قضيه را دنبال بكنند.« 

محمدجواد اخوان

راديکالهاجايگزينميانهروهادرشورايسياستگذارياصلاحطلبانميشوند؟

کودتاي حزبي در اردوگاه  اصلاحات

برخياخباروگزارشهايدريافتيازقدرت
گرفتناحزابتندرواصلاحطلبدرش�وراي
عاليسياس�تگذارياصلاحطلباندرآستانه
انتخاباترياستجمهوري1400حکايتدارد.
روزي كه ش��وراي سياس��تگذاري اصلاح طلبان 
تصميم گرفت در انتخابات س��وم اسفند مجلس 
يازدهم ليس��ت ارائه ندهد، مي شد حدس زد كه 
اختلاف��ات دروني ميان اين جريان سياس��ي به 
شدت بالا گرفته اس��ت، چنانكه برخي در خفا و 
علناً سخن از تحريم غيررسمي انتخابات به ميان 
آوردند. در اين ميان اما احزاب اصلاح طلبي بودند 
كه بدون توجه به اين دستور حزبي در انتخابات 

مجلس فعالانه مشاركت و ليست ارائه كردند. 
با اعلام نتيجه انتخابات و واگذاري كرس��ي هاي 
مجلس به رقيب سنتي اصلاح طلبان، دعواهاي 
حزبي و درون گروهي ش��كل علني و عيني تري 
به خود گرفت كه يك سوي آن حزب كارگزاران 
س��ازندگي و س��وي ديگ��رش اح��زاب تن��درو  
اصلاح طلب از جمله حزب اتحاد ملت )بديل حزب 
منحله مشاركت( بود؛ دعواهايي كه همچنان در 
فضاي رس��انه اي كشور مي توان نش��انه هاي آن 

را يافت.
با گذش��ت چند ماه از مناقش��ه هاي درون حزبي 
بزرگ ترين اتفاقي كه رقم خورد، استعفاي رئيس و 
نايب رئيس شوراي عالي سياستگذاري اصلاح طلبان، 
يعن��ي آقاي��ان محمدرض��ا ع��ارف و عبدالواحد 
موسوي لاري بود. خبري كه ابتدا كوشيدند به عنوان 
خبرسازي جريان رقيب تفسير كنند تا به زعم خود 
مانع فروپاشي انسجام دروني اصلاح طلبان شوند،  اما 
بيانيه رسمي عارف مبني بر كناره گيري از رياست 
اين شورا و پيش از آن استعفاي موسوي لاري نشان 
داد اوضاع دروني اين جريان بسيار شكننده تر از آن 
است كه بتوان با مسكني به نام »خبرسازي رقيب« 

مانع فروپاشي آن شد.
پدرخواندهها،پاشنهآشيلاصلاحات

فارغ از ناكارآمدي فراكس��يون اميد در مجلس 

دهم و همچنين عملكرد غيرقاب��ل دفاع دولت 
برآمده از اصلاحات، طي هفت سال گذشته كه 
باعث ش��د مردم در انتخابات رأي خود را از اين 
جريان پس بگيرند، آنچه باعث ش��ده ش��وراي 
سياس��تگذاري اصلاح��ات از كارك��رد حزبي و 
تشكيلاتي خود دور ش��ود، نقش برخي احزاب 
تندرو در اين اردوگاه بود كه براي خود نقش��ي 
فراتر از يك ح��زب از مجموعه احزاب اصلاحات 
قائل بوده و هس��تند. ش��ايد اگ��ر روزي عارف و 
موس��وي لاري مصلحت س��نجي هاي حزبي را 
كن��ار بگذارند و صريح تر مس��ائل را بش��كافند، 
خواهند گفت ك��ه پدرخوانده ه��اي اصلاحات 
چه بلايي بر س��ر اين جريان آوردن��د؛ نكته اي 
كه رگه هايي از اين صراح��ت را مي توان در نامه 
استعفاي پنجم ارديبهشت ماه ۹۹ سيدعبدالواحد 
موس��وی لاری به محمدرضا عارف جس��ت وجو 
كرد. او در بخش��ی از اس��تعفای خ��ود به عارف 
آورده ب��ود كه اين اس��تعفا می توان��د آغازی بر 
»تغيير س��اختار و س��از و كارهای نهاد اجماعی 
و پررنگ ش��دن نقش احزاب و تشكل ها« باشد. 
اين نشان مي دهد كه شوراي عالي سياستگذاري 
اصلاح طلبان برخلاف عنوانش عملًا در انحصار 
احزاب پدرخوان��ده اصلاحات ب��وده و مصوبات 
و مواضع آن بي��ش از آنكه ن��گاه و نظر اجماعي 
همه احزاب اصلاح طلب را داش��ته باشد، ديكته 
تندروهاي اصلاحات بوده است. نامه نايب رئيس 
شورای عالی در حالی به عارف داده شده است كه 
هفتم تيرماه رس��انه ها به نقل از داوود محمدی، 
دبيركل انجمن اسلامی معلمان اعلام كردند كه 
عارف هم از سمت خود در ش��ورای عالی، حتی 
زودتر از موسوی لاری اس��تعفا كرده بوده است. 
ش��ايد اعتراض به همي��ن پدرخواندگي بود كه 
عارف و موسوي لاري را متقاعد كرد بيش از اين 
هزينه اقدامات و دس��تورات اين تندروها به پاي 
آنها نوشته نش��ود. به اين موارد اضافه كنيد كه 
چند روز پيش احمد حكيمی پور، دبيركل حزب 

اراده ملت كه هم اكنون رياست دوره ای شورای 
هماهنگ��ی جبهه اصلاحات را برعه��ده دارد، از 

رياست اين شورا كناره گيری كرد.
اما اين پايان ماجرا نيست و كمتر از يك سال ديگر 
انتخابات رياست جمهوري ۱۴۰۰ برگزار خواهد 
ش��د؛ انتخاباتي كه بدون ش��ك به محلي براي 
تعارض و تناقض اصلاح طلبان بر سر دفاع يا نقد 
عملكرد دولت برآمده از آنها تبديل خواهد شد. 
آنها در اين آوردگاه نه راه پيش دارند و نه راه پس. 
اگر از عملكرد دولت دفاع كنند، يعني پذيرفتن 
همه ناكارآمدي ها، در آن صورت نزد افكار عمومي 
مصداق آزموده را آزمودن خطاست، قرار مي گيرند  
و اگر نقد كنند به نوعي خودزني سياسي است كه 
البته نتيجه هر دو نزد افكار عمومي يكي اس��ت؛ 

واگذاري انتخابات رياست جمهوري. 
تندروهادرانديشهبازسازيرفتارهاي

ساختارشکنانه
تجربه اما نش��ان داده تندروها حاضر نيستند در 
يك روش دموكراتيك و در فضايي عقلاني قدرت 
را به رقيب واگذار كنن��د، بلكه با خلق روش هاي 
خشونت آميز، موج سواري روي مطالبات مردمي 
و فضاس��ازي هاي كاذب، دعواهاي سياسي را به 
كف خيابان مي كشند و شكس��ت خود را پشت 
اغتشاش��ات خيابان��ي پنه��ان مي كنن��د. فتنه 
88 نمونه عيني اي��ن رفتارهاي خش��ونت آميز 
اس��ت. بنابراين مي توان حدس زد كه افراطيون 
اصلاح طلب با فروپاشي ش��وراي سياستگذاري 
اصلاح طلب��ان در انديش��ه بازتولي��د رفتارهاي 

تندروانه و ساختارشكن خود هستند. 
در چني��ن ش��رايطی بحث ها درب��اره فعاليت يا 
پايان مأموريت شورای عالی بالا گرفته است. در 
زمان فعاليت ش��ورای عالی نيز برخی از احزاب 
اصلاح طلب كه گرايش ميانه رو داش��تند، از اين 
شورا خارج شده   يا حضور خود را به حالت تعليق 
درآورده بودند. احزاب مردم س��الاری، وحدت و 
همكاری ملی، مجمع نيروهای خط امام، حزب 

اراده مل��ت و... از جمله احزاب��ی بودند كه تأكيد 
داش��تند ش��ورای عالی از مس��ير خود منحرف 
ش��ده و انتقاد اصلی آنان به پررنگ شدن حضور 
تندروها در اين ش��ورا در قالب احزاب و اعضای 

حقيقی بود. 
بهزاد نبوی و عبدالله ن��وری از جمله چهره های 
اصلاح طلبي هستند كه هم اكنون برای رياست 
ش��ورای عال��ی سياس��تگذاری اصلاح طلب��ان 
گمانه زنی می شوند، اما برخي خبرها  حكايت از آن 
دارد كه احزاب راديكال شورای عالی اصلاح طلبان 
به دنبال به رياست رساندن محمدرضا خاتمی، 
برادر رئيس دولت دوره اصلاحات و دبيركل حزب 

منحله مشاركت در اين شورا هستند.
س��يدمحمود ميرلوحی از اعضای شورای عالی 
سياس��تگذاری اصلاح طلب��ان دو روز پي��ش به 
خبرگزاری فارس گفته بود: رئيس شورای عالی 
بايد كس��ی باش��د كه هم مقبول جري��ان همه 
طيف های اصلاح طلب باشد و هم بتواند با شورای 
نگهبان تعامل كند. روي ديگر اين سخن مي تواند 
انذار و هش��داري باش��د مبني بر اينكه رياست 
شوراي عالي سياستگذاري اصلاح طلبان بايد به 
كسي واگذار شود كه او علاوه بر مقبوليت نزد همه 
اصلاح طلبان، ساختارهاي نظام را هم به رسميت 

بشناسد و از افراطي گري به دور باشد.
اما آيا در عمل نيز احزاب اصلاح طلب دست به 
گزينشي معقول و مقبول خواهند زد؟ قضاوت 
در اين زمينه كمي زود اس��ت، ام��ا گزينه هاي 
مطرح چنين انتخابي ب��ا اين مختصات را تأييد 
نمي كند. محسن صفايی فراهانی، عضو شورای 
مركزی حزب منحله مش��اركت ك��ه در زمان 
فعاليت اين حزب، رياست هيئت اجرايی را نيز 
برعهده داشت يكي ديگر از گزينه های رياست 
شورای عالی سياستگذاری اصلاح طلبان است. 
انتخاب يك چهره راديكال بر مس��ند رياس��ت 
ش��ورای عالی سياس��تگذاری اصلاح طلبان در 
حالی مطرح می ش��ود كه برخی اصلاح طلبان 
همچون عبدالله ناصری، عضو شورای مشورتی 
رئيس دولت اصلاحات از ش��كل گيری و قوت 
گرفتن جريانی جديد در جبهه اصلاحات سخن 

می گويد.
عبدالله ناصری گفته بود ك��ه اصلاح طلبان تمام 
كنشگری خود را بايد در جامعه متمركز كنند و اگر 
زمانی انتخابات استصوابی برگزار شد در انتخابات 
هم شركت كنند. امروز در جغرافيای ايران و با اين 
ماهيت سياستی، از قدرت جز رويكرد جامعه محور 

و همراهی با مردم انتظار ديگری نبايد داشت. 
همچنين غلامحسين كرباسچی، دبيركل حزب 
كارگ��زاران س��ازندگی چندی پي��ش گفته بود: 
»من به دوس��تان اصلاح طلب خودمان می گويم 
شما كه مدام می گوييد بايد جامعه محور باشيم و 
روی به جامعه بياوريم و فقط به فكر اين نباشيم 
كه در قدرت باشيم، خب اين الان جامعه! آقايان و 
خانم های اصلاح طلب، چه طرح و چه همبستگی  
برای خدمت به اين مردم و رفع مشكلات آنها در 
مس��ئله كرونا ارائه داده ايد؟« س��عيد حجاريان، 
تئوريسين جريان اصلاحات نيز ۱۰ تير سال ۹۷ 
پيشنهاد تشكيل هسته سخت در جريان اصلاحات 
را مطرح و تأكيد كرده بود قرار اس��ت يك هسته 
سخت در جريان اصلاحات شكل بگيرد؛ هسته ای 
كه در آن افرادي كه برای اصلاحات هزينه دادند و 

كار كردند، حضور داشته باشند.

ژه
وی

 ما اصلاحطلبانبابحرانانقراضنس��ل 
روبهروهستیم

محمدعلي وكيلي، فعال سياسي اصلاح طلب و نماينده مردم 
تهران در مجل��س دهم مي گويد: »اصلاح طلبان نتوانس��تند 
از 8۴ تا ۹2 تربيت نس��ل داشته باش��ند و موفق نبوده اند و به 
همين دليل اصلاح طلبان اكنون با بحران انقراض نس��ل نيز 
روبه رو هستند. « اين تنها هشدار و انتقادي نيست كه او نسبت 
به هم جناحي هاي خود دارد، وكيلي با تقسيم اصلاح طلبي به 
دو مدل »جامعه محور« و »حكومت محور« توضيح مي دهد: 
»هاضمه جامعه، اصلاح طلبي حداقلي است و مجلس ششم كه 
رويكرد اصلاح طلبي حداكثري بر آن حاكم بود، سبب شد كه 
هاضمه جامعه برنتابد و آن رويكرد را پس زد، به همين جهت 
اصلاح طلبان اكنون بايد براي خود تعريف موقعيت كنند كه آيا 
مي خواهند در جمهوري اسلامي در ساحت سياست فعاليت 
داشته باشند يا مي خواهند بر جمهوري اسلامي فعاليت كنند. 
اكنون اختلاف »در« و »بر« سبب شده تا طيفي از دوستان بر 
اساس همين اختلاف نظر كه معتقد به اصلاح طلبي بر جمهوري 
اسلامي هستند و ثانياً بر اصلاح طلبي حداكثري اصرار دارند به 
سمت اصلاح طلبي جامعه محور حركت كنند، در حالي كه ما 
بر اصلاح طلبي حاكميت محور تأكيد داريم. « او معتقد است: 
»اصلاح طلبي جامعه محور با اپوزيسيون خويشاوندي نزديكي 
دارد و به سرعت در آغوش و دامان اپوزيسيون مي لغزد و به جاي 
زبان متن، زبان حاشيه را بر مي گزيند، بنابراين به سمت لمپنيسم 
سوق داده خواهد شد؛ چراكه زبان حاشيه زبان لمپنيسم است و 

زبان سياست ورزي نيست.«
وكيلي »بازه 8۴ ت��ا ۹2« را بازه اي مي دان��د كه اصلاح طلبان 
رويكرد »جامعه محوري« را انتخاب كردند و به »كما« رفتند و 
حتي »تربيت نسل« را كه به گفته وكيلي »انتظاري حداقلي« از 

آنان بود، انجام ندادند. 
وكيلي »بح��ران حكمراني« را ه��م ديگر بح��ران موجود در 
جريان اصلاحات مي داند و مي گويد: »اصلاح طلبان هيچ مدل 

روشني براي حكمراني ندارند. در مجلس دهم برخي از رهبران 
اصلاح طلب خواهان ح��ركات پارتيزاني به جاي ش��يوه هاي 

حكمراني مؤثر در قاموس جمهوري اسلامي بودند.«
وكيلي تصريح مي كن��د: »دولت كنوني هم دول��ت برآمده از 
رأي اصلاح طلبي اس��ت، اما اكنون هيچ توجيه روشني براي 
ناكارآمدي ندارد.« او محمد خاتمي را گرچه »رهبر نمادين« 
اصلاح طلبان اما فردي »بازنشسته« مي داند و معتقد است به 
همين دليل اصلاح طلبان دچار »بحران بنيادين« هستند، اگر 
به سوي »نواصلاح طلبي« حركت نكنند، »مضحك« خواهد 
بود كه »بخواهيم درباره ورود اصلاح طلبان به ۱۴۰۰ صحبتي 

داشته باشيم.«
اخيراً تقي آزادارمك��ي، از جامعه شناس��ان نزديك به جريان 
اصلاحات نيز، در بخش��ي از مصاحبه با روزنام��ه آرمان ملي 
گفته بود: »چال��ش كنوني جريان اصلاحات ناش��ي از حضور 
اصلاح طلبان پير است. اصلاح طلبان پير كارايي خود را از دست 
داده اند و به همين دليل جريان اصلاحات با چالش مواجه شده 
اس��ت. اين وضعيت در جريان اصولگرايي نيز وجود داش��ت، 
اما در ش��رايط كنوني اصولگرايان از  اين چالش عبور كرده اند. 
اصلاح طلبان پير همچنان خود را برگفتمان اصلاح طلبي مسلط 
مي دانند و اجازه تغيير نمي دهند. آقايان كرباس��چي، نوري يا 
نبوي  كه مردان بزرگ اين كشور هم هستند، نمي توانند به عنوان 
ليدر جريان اصلاحات معرفي شوند. اين افراد بايد خود را كنار 
بكشند و به شيوخ اصلاح طلب تبديل شوند تا آموزه هاي خود را 
به ديگران منتقل كنند و ديگران در صحنه سياسي و اجتماعي 

كنشگري كنند.«

همهضمانتاجرایيبرجام
ریاستجمهوريهیلاريكلینتونبود؟!

براي اغلب ايراني ها، حتي همان جمعي كه شب امضاي برجام 
در خيابان به شادي و پايكوبي مشغول بودند، برجام خيلي وقت 
است كه تمام ش��ده اس��ت، اما اصلاح طلبان همچنان تلاش 
مي كنند برجام را به عنوان نقطه مثبت و شايد به عنوان تنها نقطه 

موجودي كه مي شود آن را مثبت جا زد، القا كنند. سيد محمد 
صدر از مديران وزارت خارجه در دولت اصلاحات در مصاحبه با 
روزنامه دولتي ايران گفت:»به رغم اينكه هميشه مذاكره با امريكا 
تابو بوده اما چند سال پيش مذاكره شروع شد. نزديك دو سال 
شبانه روز زحمت كشيدند و به توافقي هم با امريكا و هم با بقيه 
قدرت هاي جهان رسيدند. توافقي به نام برجام انجام شد و تمام 
آن خطراتي كه در زمان دولت آقاي احمدي نژاد ايران را تهديد 

مي كرد و ما ۷ قطعنامه تحريمي گرفته بوديم از بين رفت.«
او از افتخار برجام براي ايران هم گفت: »اگر آن وضعيت ادامه 
پيدا مي كرد، چه بسا خطر حمله نظامي و يك جنگ به ايران 
تحميل مي شد. اينها از بين رفت و يك مذاكره برد- برد صورت 
گرفت... ما مذاكره كرديم و به برجام رس��يديم؛ مذاكره اي كه 
به لحاظ ديپلماتيك يك افتخار براي ايران است. مذاكره هم 
برد- برد بود، يعني هم طرف ايراني برد كرد و هم طرف مقابل. 
آنها مي گفتند ما نمي خواهيم ايران به سلاح هسته اي دست پيدا 
كند و ايران هم مي گفت تمام تحريم ها و قطعنامه ها  عليه ايران 
بايد برداشته شود. هر دو به هدف شان رسيدند و اوضاع هم بد 
نشد. « اصلاح طلبان ادعا مي كنند بدون برجام، ايران و امريكا به 
جنگ مي رسيدند، اما آيا در سال هاي پس از برجام تنش هاي 
ايران و امريكا بيشتر نشده اس��ت؟ از تعرض پهپاد غول پيكر 
امريكايي به ايران تا ترور سردار نيروی قدس ايران و... همه پس 

از برجام نبوده است؟
صدر البته قبل از همه اين موارد گفت: »در ش��رايط فعلي چرا 
مردم ما اينقدر تحت فشار هستند؟ علت اصلي آن حاكميت يك 

ديوانه اي به نام ترامپ در امريكا است.«
اصلاح طلبان مي توانند همه بار شكس��ت برج��ام را بر عهده 
ديوانگي ترامپ بيندازند، اما اولاً قبل از ترامپ هم برجام آورده 
چنداني براي ما نداشت؛ ثانياً آيا تيم مذاكره كننده ما نبايد تغيير 
دولت در امريكا را به عنوان يك مؤلفه تأثيرگذار در برجام در نظر 
مي گرفت؟ خصوصاً كه اين تغيير دولت منجر به تغيير حزب 
حاكم هم بشود. آيا همه ضمانت اجرايي برجام رياست جمهوري 

هيلاري كلينتون بود؟! 

روحانيدرجلسهستادهماهنگياقتصاديدولت:
بخش دولتي بايد پيشتاز مقابله با گراني باشد

رئيسجمهورباتأكيدبرمقابلهمؤثرباافزايشغيرقابلتوجيهقيمت
برخ�يازكالاهاتصريحكرد:همزم�انباتلاشهاب�رايرونقتوليدو
س�رعتوبهبودكيفيتتوليدكالاه�ا،عرضهكالاب�همصرفكننده
وخري�دارنهايينيزبايدبههم�اناندازهموردتوجهواهميتباش�د.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني دفتر رياس��ت جمهوري، دكتر روحاني روز 
گذشته در جلسه ستاد هماهنگي اقتصادي دولت، عرضه كالاها به قيمت 
مناس��ب را از برنامه هاي اصلي دولت در كنار رونق توليد برشمرد و افزود: 
بايد با اصلاح مسير توليد، توزيع و تعريف فرايندها در اين زنجيره، در روند 
تعيين قيمت كالاها شفاف س��ازي انجام گيرد. رئيس جمهور افزود: مقابله 
با گراني بدون دليل ايجاب مي كند در كنار اعمال نظارت هاي تعريف شده 
براي دستگاه هاي مرتبط، با ايجاد ش��فافيت، زمينه نظارت عمومي را نيز 

فراهم كنيم. 
روحاني تأكيد كرد: مردم بايد بدانند قيمت مواد اوليه براي ساخت محصول و 
تمام شده توليد محصولات چگونه است و وقتي كالايي به دست مردم مي رسد 
چه مسيري براي تعيين قيمت را طي كرده است. اين شفافيت هم موجب 
نظارت عمومي و مقابله با فساد و گراني خواهد بود و هم رقابت را در اقتصاد رقم 
خواهد زد. رئيس جمهور افزود: همه توليد كنندگان به ويژه دستگاه هاي دولتي 
موظف هستند، فرايند قيمت گذاري و عرضه سريع و آسان كالاهاي توليدي 
به ويژه مواد اوليه را مشخص كرده و براي مقابله با معضل گراني اقدامات مؤثر 
را انجام بدهند. دكتر روحاني با بيان اينكه افزايش قيمت درمورد كالاهايي كه 
در بخش دولتي و عمومي غير دولتي توليد مي شود به هيچ عنوان قابل قبول 
نيست، گفت: بخش عمومي بايد در زمينه كنترل قيمت ها با تعريف فرايند 
تعيين قيمت ها و مقابله با گراني پيشتاز باش��د تا بتوانيم در شرايط جنگ 
اقتصادي و روزهاي س��خت پديد آمده از معضل كرونا، فشار اقتصادي را بر 
مردم كاهش دهيم.  رئيس جمهور تأكيد كرد: بورس كالا بايد تقويت شود و 
با شفافيت عرضه و تقاضا و خارج كردن عمليات سفته بازانه، قيمت كالاهاي 
توليدي كشور را به سطح منطقي برساند. روحاني با قدرداني از افزايش سطح 
توليد در كالاهايي مانند فولاد و پتروشيمي كه در سال هاي قبل در فهرست 
كالاهاي وارداتي كش��ور بودند و اكنون به فرصت صادراتي كش��ور تبديل 
شده اند، تأكيد كرد: در كالاهايي كه كشور مازاد توليد دارد با شفاف كردن 
بازار مي توان به قيمت منطقي دست يافت و در اين رابطه دستورات لازم را 
به وزارت صمت و سازمان بورس صادر كرد.  روحاني با تبيين اهداف جنگ 
اقتصادي دشمن كه فروپاشي كشور اصلي ترين محور آن بود، گفت: برنامه 
دشمنان اين بود كه تحريم ها و فشارها به گونه اي تأثير بگذارد كه مردم حتي 
براي تأمين مايحتاج ضروري خود نيز با مشكل مواجه شوند، اما امروز بعد از 
گذشت بيش از دو سال از تحريم ها، دولت توانسته با همكاري و همراهي مردم 
و فعالان اقتصادي، نه تنها در تأمين كالاهاي اساسي و ضروري جامعه بلكه در 
زمينه تأمين مواد اوليه توليد كالاها موفقيت داشته باشد، ضمن آنكه توانسته 

در اين مسير حتي به رونق و جهش توليد سرعت بدهد. 
روحاني با اشاره به تداوم فشار اقتصادي دشمن اعلام كرد: دولت مصمم است، 
به رغم تمامي فش��ارها برنامه منظمي براي تأمين نيازهاي ارزي كالاهاي 
اساسي و مواد اوليه و واس��طه اي واحدهاي توليدي اجرا و در بازار ارز تعادل 

لازم را ايجاد كند. 

رئيسكميسيونامنيتمليمجلس:
اقدام امريكا نقض صريح قوانين هوانوردي بود
ايج�ادمزاحمتجنگن�دهامريکاي�يب�رايهواپيمايمس�افربري
اي�ران،نق�ضصري�حقواني�نبينالملل�يهوان�وردياس�ت.
به گزارش خبرگزاري خانه ملت، مجتبي ذوالنوري، رئيس كميسيون امنيت 
ملي مجلس گفت: امريكايي ها عذر بدتر از گناه آوردند و گفتند ما گشت زني 
معمولي در آن كريدور هوايي داش��تيم، اين دروغ آشكار و روشن بر نقض 
آشكار اضافه شد و جرم امريكايي ها را مضاعف كرده است، لذا حيثيت بر باد 
رفته آنها را بيشتر بر باد داد.  رئيس كميسيون امنيت ملي مجلس، با تأكيد بر 
حق جمهوري اسلامي ايران براي پيگيري اين موضوع اظهار كرد: در صورتي 
كه جمهوري اسلامي بخواهد مقابله به مثل كند، اين حق را دارد. همچنين 
ايران حق پيگيري از طريق مجامع بين المل��ل و طرح دعوي حقوقي براي 

پيگيري اين موضوع را دارد. 
ذوالن��وري تصريح ك��رد: وزارت ام��ور خارجه مكلف ب��ه پيگيري تعرض 
جنگنده هاي امريكاست و كميسيون امنيت ملي مجلس نيز تأكيد دارد كه 
وزارت خارجه به قوت كار را پيگيري كند، با توجه به اينكه برخي از مسافران 
هواپيماي ايراني آس��يب ديدند، درخواس��ت غرامت براي آنها بايد صورت 
بگيرد، لذا در اين صورت قوه قضائيه باي��د به وزارت امور خارجه كمك كند. 
اين نماينده مردم در مجلس يازدهم تصريح كرد: ايكائو )سازمان بين المللي 
هوانوردي غيرنظامي( بايد روي اين موضوع حساس شود و ضمن انجام وظيفه، 
مطالبه گري كند. ايكائو بايد عليه امريكا طرح دعوی كند، زيرا اين سنت بدي 
است و اگر قرار باشد هر قلدري براي مسير ها و كريدور هاي مسافرتي هوايي 
ايجاد مزاحمت كند، سنگ روي سنگ بند نمي شود و كشور هاي ديگر هم 
اين حق را به خود مي دهند كه چنين كاري را تكرار كنند. وي با اشاره به تردد 
هواپيما ها در آسمان ايران افزود: جمهوري اس��لامي ايران اثبات كرده كه 
هيچ گونه تعرض براي هواپيماها ايجاد نمي كند، هرچند با توجه به حضور 
بيگانگان در منطقه بيشترين مانور هاي هوايي را داريم، اما تاكنون هواپيماي 
ايران، رعب و ترس يا نگراني براي خطوط هواي ايجاد نكرده است. ذوالنوري 
يادآور شد: امريكايي ها مدعي داشتن تجهيزات راداري پيشرفته هستند و 
اذعان دارند كه آسمان منطقه را در كنترل دارند و هر جنبده اي را كه حركت 
كند مي توانند شناسايي كنند، اما براي هواپيما ي مسافربري ايجاد مزاحمت 

مي كنند و به تناقض گويي مي پردازند. 

نمايندهكليمياندرمجلسدهم:
خودمان را  براي مقابله با امريكا بايد  قوي کنيم

بهترينراهبرايمقابلهباامريکاييهاايناستكهماخودمانرادرداخل
ازنظراقتصاديونظاميقويكنيم،والاشکايتبهنهادهايبينالمللي
تنهاثم�رشمحکومكردنوابرازتأس�فك�ردنازايناقداماس�ت.
 س��يامك مره صدق، نماينده كليميان اي��ران در مجلس دهم در گفت وگو 
با فارس، با اش��اره به مزاحم��ت جنگنده هاي امريكايي ب��راي هواپيماي 
مس��افربري ايران گفت: هيچ كس در توحش امريكايي ها شك و ترديدي 
ندارد و همگان مي دانند كه امريكا و رژيم صهيونيستي به هيچ يك از اصول و 
قوانين بين المللي چه در زمان صلح و چه در زمان جنگ پايبند نيستند. وي 
افزود: همگان مي دانند كه نزديك شدن هواپيماي امريكايي از فاصله تعيين 
شده به هواپيماي مسافربري يك نوع تعرض به حساب مي آيد و اين اقدام 
جنگنده هاي امريكايي در واقع نوعي راهزني هوايي است كه عده اي مسافر 

بي پناه و بي دفاع را          دچار رعب و وحشت كرده اند. 
نماينده كليميان ايران در مجلس دهم اظهار داشت: متأسفانه سازمان هاي 
بين المللي هم نشان دادند كه در قبال اين گونه رفتارهاي كشور امريكا واكنش 
درستي نشان نمي دهند و به جاي مجازات اين كشور نهايتاً به يك محكوميت 
و جلوگيري از تكرار اين رفتارها بسنده مي كنند كه اين اقدامات كشوري مثل 
امريكا را          جري تر مي سازد. مره صدق خاطرنشان كرد: اگر بناست جلوي اين 
رفتارها و اين تجاوزات و تعرضات و راهزني هاي امريكايي ها گرفته شود، بايد 
براي مجازات براي مدتي خطوط هوايي اين كشور تعليق شود، والا محكوم 
كردن و امثال اين كارها نه تنها بازدارنده نيس��ت بلكه باعث تكرار اين گونه 
رفتارها نيز خواهد شد.  مره صدق در پايان گفت: همانطور كه گفتم پيگيري 
اين مس��ائل در نهادهاي بين المللي نتيجه اش نهايتاً يك محكوم كردن و 
ابراز تأسف كردن اس��ت، پس بهترين راه براي مقابله با اين گونه رفتارهاي 
امريكايي ها اين است كه ما خودمان را در داخل از نظر اقتصادي و نظامي قوي 

كنيم تا آنها جرئت مقابله با ما را نداشته باشند. 
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